
ולא אוסיף עוד להכות

דמי אחינו זועקים

עם ישראל היקר, אחים ואחיות אהובים, מה נאמר 
ומה נדבר. אי אפשר לעכל אי אפשר להכיל את האסון 
העצום שכולנו עדים לו. אין ספק שזה המצב הקשה 

ביותר שעם ישראל היה בו מאז השואה האיומה.

דמי אחינו ואחיותינו הקדושים זועקים אלינו מן 
האדמה, גם בחור גם בתולה יונק עם איש שיבה. 

צער יתומים ואלמנות, צער הורים 
שכולים, צער וכאב הפצועים 
בגופם והפצועים בנפשם, צער 
יושבי הדרום, ולמעשה כל יושבי 
ארץ ישראל השרויים בפחד איום 
וצער ארץ הקודש – כל אלה לא 

נותנים מנוח.

אין לנו צל צלו של ספק שכל אותם קדושים 
שמתו על קידוש ה' – כולם עולים ישירות לגן עדן 

ונמצאים בעולם שכולו טוב ואין כל ברייה יכולה לעמוד 
במחיצם. וליבנו עם המשפחות ועם הפצועים והשבויים 
והנעדרים ששרויים בצרה ובמצוקה שלא ניתן לתאר 

במילים.

ה' ישלח את מלאכיו הקדושים וירפאם ויושיעם ויחזיר 
את כולם לביתם לשלום, וישמור וינצור את כל תושבי 
עוטף עזה והדרום עם כל חיילינו ואנשי כוחות הביטחון 
המחרפים נפשם במערכה ואת כל עם ישראל יושבי 

ארץ הקדוש שכולנו בסכנה גדולה.

ואנו אלה פה היום כולנו חיים, חייבים לשאול את 
עצמנו במה להתחזק, על מה עשה ה' ככה לארץ הזו 
ומה חורי האף הגדול הזה? ואכן רבים שואלים אותי 

איך להתחזק לנוכח המצב הקשה.

ואמנם אין עוד נביא ואין איתנו יודע עד מה, אבל 

לחפש את המסרים – זו חובתנו כמו שפוסק הרמב"ם: 
"ודבר זה מדרכי התשובה הוא, שבזמן שתבוא צרה 
ויזעקו עליה ויריעו יידעו הכל שבגלל מעשיהם הרעים 
הורע להן ככתוב: 'עונותיכם הטו' וגו'. וזה הוא שיגרם 

להם להסיר הצרה מעליהם".

וברצוני לתרום את ההבנות שה' חנן אותי כדי שנוכל 
להתחזק כולנו ולקום מתוך המשבר מאמינים יותר 

ומחוזקים יותר.

להתחזק  ראשית, 
בהודאה לה’!

האסון האחרון המחיש לנו 
בצורה האכזרית והכואבת ביותר 
שאנחנו חיים בין מיליוני חיות 
אדם צמאות דם שטופות שנאת 
ישראל המתגאים באכזריותם, ככבשה בין שבעים 
זאבים. ודווקא האסון הנורא רק מוכיח שכל קיומינו 
כאן בכל עשרות השנים האחרונות הוא כולו נס ופלא, 
ניסיך שבכל יום עימנו. ולא רק בדרום אלא ממש בכל 

נקודה בארץ הקודש.

עלינו לחזור בתשובה על כל השנים שבהן לא ידענו 
להעריך ולהודות על כל יום של שקט וביטחון ולהתחיל 
להודות לה' באמת בכל ליבנו על החיים שלנו פשוטו 

כמשמעו.

נח יוצא מהתיבה לאחר החורבן הנורא והעצום של 
כל האנושות ושל כל הנבראים ומקריב עולות. ה' מריח 
את ריח הניחוח, ומבטיח לא לקלל את האדם עוד. 

העולות של נח מסירות את חרון אף ה'.

העולות האלה הן כנגד התודה, כי העולה היא כולה 
לה' ואין בה שום צד לאדם עצמו, וכך ההודאה לה', 
בשונה מהתפילה שבה אתה מבקש לעצמך – התודה 

היא כולה לה'.

וכמו שהעולה של נח עצרה את הקללה, כך גם 
התודה שלנו לה' יום יום על כל נשימה מתוך ההבנה 
העמוקה ששום דבר לא מובן מאליו – זה מה שיעצור 
מעלינו את הקללה. כי מה שעברנו אי אפשר לתאר 
בשום צורה אחרת מלבד קללה וגזירה קשה, והתודה 

לה' תמתיק את הדינים ותעצור את המגיפה.

מסר שני: ישראל בטח בה’ ורק בה’!

סטירת הלחי שקיבלנו צועקת אלינו: אם ה' לא 
ישמור עיר שווא שקד שומר. חבורת נבלים פרימיטיבית 
מצליחה לתעתע בכל הטכנולוגיות המתקדמות ביותר 
ולשתק את הצבא החזק ביותר, זה רק מראה לנו את 
האמת והמציאות: אין שום דבר לבטוח בו בעולם הזה 

מלבד בה' יתברך.

עם ישראל היקר, הסכנה הקיומית של עם ישראל 
היא להסתמך על "כוחי ועוצם ידי", אוי לנו אם לא 
נבין שרק ה' הוא מקור הכוח והוא שומר ישראל ואין 
בלתו. בשעה זו אסור לנו לסמוך על אמריקה ועל 
הגויים ואל על שום כוחי ועוצם ידי ח"ו. אף אחד לא 
יכול לעזור לעם ישראל באמת, כי עם ישראל צריכים 
גאולה שלימה ודעת שלימה – ואת זה רק ה' יתברך 
יכול לתת לנו! ולכן רק אליו עינינו תלויות ורק בו אנו 

בוטחים ועליו נסמכים. רק בו.

ואין ספק שככל שנבטח בה' ולא בשום כוח זולתו, 
נמשיך עלינו לא רק ניצחון במלחמה אלא גם גאולה 

וישועה שלימה.

ובכלל הביטחון בה', הוא לא לפחד כלל, כי פחד הוא 
ההיפך מהביטחון. וזו הסגולה הנוראה והמפורסמת של 
רבי חיים מוולוז'ין שהבטיח שמי שקובע וחוקק בלבו 
שאין עוד מלבדו ושאין שום כוח בעולם שיכול להרע 
או להיטיב מלבד ה' – הוא בוודאי יהיה מוגן מכל צרה.

ישנם סיפורים מדהימים על יהודים שגם בשואה 
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דיני שאלת טל ומטר וברכת השנים

במוצאי שבת הבא עלינו לטובה ליל ז' בחשון 
בתפילת ערבית מתחילים לשאול את הגשמים.

הספרדים נוהגים לומר "ברך עלינו", והאשכנזים 
שאומרים כל השנה "ברך עלינו" משנים בתוך 
הברכה במקום "ותן ברכה" לומר "ותן טל ומטר 
לברכה" ניתן תקציר ההלכות הנחוצות למי ששכח 
או מסופק אם אמר ברך עלינו כיצד עליו לנהוג.

חז"ל תקנו לומר את שאלת הגשמים בברכת 
השנים, משום שכידוע הגשמים מסמלים את 
השפע הברכה והפרנסה, כמו שמבואר בגמ' 
בתענית )דף ז'( כמה וכמה מעלות ליום הגשמים. 

ז'  מליל  ישראל  בארץ  לשאול  מתחילים 
במרחשון בתפילת ערבית, )ובחו"ל מתחילים 
לשאול הגשמים ששים יום אחר שמחת תורה( 
ואם שכח ולא הזכיר, צריך לחזור שוב ולהתפלל 
מחדש שמונה עשרה, ואין זה דומה לראש חודש 
שהשוכח בתפילת ערבית אין מחזירין אותו, והטעם 
משום שאין מקדשין את החודש בלילה ולכן אם 
שכח יעלה ויבא אין חוזר, מה שאין כן לגבי בקשת 
הגשמים שאם שכח לומר ברך עלינו צריך לחזור. 

כן כתב הברכי יוסף, והביאו משנה ברורה )סימן 
קי"ז סעיף קטן ו'(.

ואם שכח לומר ברך עלינו ונזכר ישנם כמה 
חילוקי דינים:

א. אם נזכר בהיותו עדיין בברכת השנים, חוזר 
שוב לתחילת הברכה. 

ב. אם נזכר לאחר חתימת הברכה קודם שהתחיל 
"תקע בשופר", הספרדים אומרים במקומו "ותן 
טל ומטר לברכה על כל פני האדמה"  וממשיך 
תקע בשופר. שלחן ערוך )סימן קי"ד סעיף ו'( ומחזיק 
ברכה )שם סעיף קטן ב'(. והאשכנזים אומרים 
בברכת שומע תפילה "ותן טל ומטר". משנה 

ברורה )סימן קיז סעיף קטן ט"ו(. 

ג. אם נזכר אחר שהתחיל תקע בשופר וכו', 
אינו חוזר לברכת השנים, אלא ממשיך עד שמע 
קולנו ולפני שאומר ומלפניך מלכנו וכו', יאמר 

"ותן טל ומטר".

ד. אם נזכר אחר שחתם שומע תפילה קודם 
שהתחיל רצה, יאמר מייד "ותן טל ומטר".

ה. אם התחיל רצה וכו', חוזר לברכת השנים. 

שלחן ערוך )סוף סימן קי"ז( ואפילו אם התחיל רק 
תיבת "רצה" בלבד צריך לחזור לברכת השנים. 

שו"ת יביע אומר )חלק א' סימן כב אות ח(.

ו. אם אמר ברוך אתה ה' ועוד לא חתם "שומע 
תפילה" יאמר "למדני חוקיך" ויאמר "ותן טל וכו' 

ומלפניך מלכנו וכו'".

ז. אם המשיך את תפילתו ונזכר אחר כך קודם 
שגמר תפילתו חוזר לברכת השנים. )כף החיים 

סעיף קטן ט"ל(.

ח. אם סיים תפילתו, דהיינו שהגיע ל"יהיו לרצון" 
השני, אף שעוד לא עקר רגליו לומר עושה שלום, 
צריך לחזור לראש התפילה. על פי הבית יוסף 

בסימן תכ"ב.

ט. אם הוא מסופק אם אמר ברך עלינו או לא, 
צריך לחזור לברך עלינו, עד שלשים יום. )שלחן 

ערוך סימן קי"ד סעיף ח'(.

י. אם אמר תשעים פעמים בליל ז' בחשוון "רופא 
חולי עמו ישראל – ברך עלינו", הרי הוא בחזקתו 
שאמר כראוי ואין צריך לחזור. משנה ברורה )סימן 

קי"ד סעיף קטן מ'(.

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

הפרשה לאורו של

הנחל נובע

"אותך ראיתי צדיק לפני בדור הזה"

 הנה ידוע כבר, כי הצדיק האמיתי מוסר נפשו בעבור 
עם ישראל ואפילו אם הדבר יגרום לו הפסד רוחני גדול, 
ובדור המבול חז"ל מלמדים אותנו שנוח שהיה אז 
צדיק הדור כמו שכתוב "אותך ראיתי צדיק לפני בדור 
הזה" לא זכה למנוע את המבול עד כדי כך שישנה 
דעה בחז"ל שדרשה את נוח לגנאי שאילו היה בדורו 

של אברהם לא היה נחשב לכלום.

ולכאורה דעה זו צריכה ביאור שהרי מי שדרשו לשבח 
זאת משום ששמא דורו של נוח היה קשה ומקולקל 

יותר מדורו של אברהם ומדוע דרשוהו לגנאי?

ויראה לפרש דלפי דרגת כל דור ודור כך הצדיק מקבל 
את הכוחות שלו והסיוע שלו מלמעלה, ובודאי שלנוח 
היה את הכוח והסיוע הדרושים לו לפי דורו הנחות 
ואם כל זאת הוא לא ניצל את מלא כוחו ועוזו שניתנו 
לו בשביל דורו, בעוד שאברהם אבינו ניצל את מלא 
הכוח ועוד הוסיף להשיב את בני דורו מעוון עד כדי כך 
שאמר על עצמו ואנכי עפר ואפר היינו אני מצד עצמי 
לא נחשב לכלום וכל כוחו שניתן לו זה בשביל לסייע 
לבני דורו, אך נוח לא הלך בדרך זו והמתין להם לבני 
דורו שיבואו מצד עצמם לשוב בתשובה והוא יסייע 
להם מכאן ואילך, ולכן יש מחז"ל שדרשוהו לגנאי כי 

מי שנאמר עליו צדיק אזי ודאי שיש בו את כל הכוח 
הנצרך לאותו דור ואם לבסוף הגיע המבול זה עצמו 
הסימן שנוח לא פעל בכל כוחו שאילו כן ודאי היה נמנע 
המבול, וזה מה שאמרו שאילו היה בדורו של אברהם 
אזי הוא לא היה נחשב לכלום כי גם אם היה מסייע 
לדורו של אברהם אבינו, אין זה נחשב לעבודה כלל 
לפי גדולתו של נח, אלא עיקר מבחנו היה לבני דורו.

והנה חז"ל דרשו שאברהם הוא הראשון שקרא 
לקב"ה אדון, ויש להבין וכי נוח לא היה מתפלל לפני 
ה' שהרי ודאי שהחשיבו לה' אדונו, ומה הוא הענין 
שאמרו שאברהם קראו אדון וכי ענין זה  נמדד רק 
משום שאברהם ביטא בשפתיו את שם אדנות ממש 
ונוח לא? אלא יראה לומר שכמו שעבד שעובד אצל 
רבו אזי הוא עובד אותו בכל כוחו גם כאשר אין לו חשק 
ורצון שהרי מבין שהוא רק עבד ומצפה כל הזמן מתי 
רבו ישמח בו, ולכן רק אברהם עמד בענין זה שהרי 
הוא הלך מחיל אל חיל לעבוד את ה' והוסיף מעצמו 
תפילות על בני דורו והיה מוכן להפסיד מהדרגות 
הרוחניות שלו לטובת הכלל ולכן דורו זכה, ומשום כך 
ניתן לומר שאברהם אבינו קרא לקב"ה אדון, משא"כ 
נוח לא זכה לשמח את אדונו, ומשום כך לא ניתן לומר 

עליו שהוא קרא לה' אדון.

נמצא שהצדיק מוסר את כל מה שיש לו בעבור עם 
ישראל והעיקר שהם יזכו, ודווקא בזה נמדד גדולותו 
של צדיק אמיתי שיודע לרדת לפשוטים שבעם ולא 
רק להתעלות הוא לבדו וכל העם ישארו מאחריו, ובזה 
יובן מה שאנו מבקשים על הגשמים ואנו אומרים "זְכוֹר 
מָשׁוּי בְּתֵיבַת גּוֹמֶא מִן הַמַּיִם. נָמוּ דָלֹה דָלָה וְהִשְׁקָה צאֹן 
מַיִם. סְגוּלֶיךָ עֵת צָמְאוּ לְמַּיִם. עַל הַסֶּלַע הָךְ וַיֵּצְאוּ מָיִם 

בצִדְקוֹ חוֹן חַשְׁרַת מָיִם" והכונה בזה על משה רבינו.

ולכאורה יש להבין מה היא מעלתו בזה שהכה את 
הסלע שאנו מבקשים שבגין זה יוריד לנו ה' גשמים 
והרי משה עבר על ציוי ה' והכה את הסלע ולא דיבר? 
אלא יראה לומר שמשה רבינו היה מוכן להפסיד את 
כל המעלה הרוחנית שלו ולא להכנס לארץ ישראל 
והעיקר שעם ישראל לא ינזקו שהרי הזוהר אומר שאם 
משה רבינו היה נכנס לארץ אזי בית המקדש לא היה 
נחרב לעולם ואז אם ישראל היו חוטאים אזי היו ח"ו 
נענשים והמקדש היה נשאר שלם. אבל עכשיו שמשה 
רבינו לא נכנס אזי ה' כילה חמתו בעצים ואבנים ולא 
בעם ישראל נמצא שמשה רבינו הכה את הסלע רק 
בעבור שרצה להגן על ישראל אזי בזכות צידקות  
גדולה זו של משה רבינו והמסירות נפש שלו אפילו 
שהפסיד מעלה רוחנית גדולה להכנס לארץ, מבקשים 
אנו שזכות זו של משה רבינו יעמוד לנו ויוריד לנו גשמים 
בעיתם ויזכנו למים האמיתים שהם מימי התורה אכי"ר.
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איש אשר יראת אלוקיו בליבו
העיר ורמיזה כמרקחה,  היה זה בזמן הגירוש, גירוש 
כל היהודים כולם נסו על נפשם. אחד לא ידע על השני 
הם ברחו בעור שיניהם  רק כדי להינצל, בין הבורחים 
היה רבי שמשון וורטהיימר שלפני זמן קצר התחתן, כל 

אחד מהם ברח לכיוון אחר ודרכם נפרדה.

רבי שמשון הגיע לעיר וינה באוסטריה, בעיר היה מנהג 
לדאוג לאורחי העיר לסעודות שבת בחירת האורחים 
הייתה שונה, בערב שבת הגבאי קיבל מידע על מי 
שמוכן לארח בביתו אורחים, רשם את שמות המארחים 
והכניס לתיבה בסיום התפילה היו האורחים מכנסים 
יד לתיבה שולפים פתק והולכים לביתו של האיש 

שאותו העלו בגורל.

גם רבי שמשון נהנה מהסדר הזה. במהלך השבוע 
היה קונה לעצמו ארוחות פשוטות אך לכבוד שבת 
היה מתגעגע לאווירה של שבת לשירים ודברי תורה 

לשכוח מעט את צרותיו.

בגורלו  עלה  לווינה  לאחר שהגיע  מספר שנים 
להתארח בביתה של אחת הנדבניות החשובות, אותה 
אישה אלמנה וממון רב ירשה, על שולחנה היו תמיד 
אורחים טורחת ומכינה ארוחות מפוארות ככל יכולתה 

לסעודות השבת, האורחים שרו שיר 
שבת בערגה וכל אורח היה מתכבד 
לומר דבר תורה לפי רמתו ויכולתו 
הנדבנית ישבה ביריקתי החדר וגם 
היא האזינה לשירה ולדברי התורה 

ושאבה מהם סיפוק רוחני עצום.

במהלך השבת הבחינה שרבי שמשון 
אינו עוד אורח כיתר האורחים, בצאת 
השבת ניגש רבי שמשון להודות על 

האירוח המרומם והיא שאלה אותו מהיכן 
הוא ולאן הוא הולך ...

בצניעות סיפר את אשר קרהו, אברך צעיר הייתי 
שנישאתי לפני זמן בוורמיזא נאלצנו לברוח מהגירוש 
והנה זה כבר שנים שאני לא יודע כלום על אשתי כל 
המכתבים ששלחתי לא נענו כל המודעות שפורסמו 

בעיתונות לא העלו לי שום מיידע.

את דבריו הכואבים שמעו גם קרוביה של הנדבנים 
שהעלו בזהירות רעיון נועז שמה יסכים לבקש התר 

מאה רבנים כידי להינשא לנדבנית.

לאחר שביררו והבינו שרבי שמשון גדוש בתורה 
ויראה שמיים הנדבנית נתנה את הסכמתה לחתונה, 
לשמע ההצעה רבי שמשון נרתע אולם לאחר מחשבה 
כי אפסו הסיכויים למצוא את אשתו, הסכים לשידוך 
והשניים באו בברית הנישואין. דמעות רבות נשפכו 
בחתונה תושבי העיר שכבר הספיקו להכיר את רבי 

שמשון ששו ושמחו בשמחתם.

מן העבר השני, אשתו האומללה של רבי שמשון לא 

רק שהייתה בחיים אלה שכל הזמן הזה חיפשה אותו 
בכל מקום אפשרי היא אישה שקטה וביישנית ולא 
הכירו אותה במקומות שהסתובבה ועיתונים לא קראה, 
כל המכתבים ששלח בעלה החטיאו את המקומות 

בהם הייתה .

האישה לא התייאשה, את חייה הקדישה למציאת 
בעלה וכך נדדה ממקום למקום.

לימים הגיעה לעיר וינה והתאכסנה בהכנסת אורחים 
בעיר, לקראת שבת הודיעו לה על ההסדר שיש בעיר, 
בעזרת הנשים אשת הגבאי אוחזת בתיבת המארחים 
ובהשגחה פרטית מופלאה בשבת הראשונה שלה 
בווינה בפתק שהוציא הופיע שמו של רבי שמשון, 

האישה לא חשדה בכלום הרי זהו שם נפוץ.

ערב שבת, הטרקלין בביתו של רבי שמשון מוכן 
לשבת הנרות דולקים השולחן ערוך בפאר, כאשר 
נכנס רבי שמשון לבית פתח בשירת 'שלום עליכם' 

ו'אשת חיל' לאחר מכן קידש על היין ....

אשתו לא ידעה את נפשה הרי זהו הנוסח שבעלה 
השתמש זו המנגינה המרגשת בה שר זמירות. עקבה 
שכולם  תנועותיו  את  וראתה  אחריו 
תואמים לבעלה, אך לא זיהתה אותו 
כיוון כשעזבה אותו לא היה לו חתימת 
והנה בעלה הקים משפחה   ... זקן 

חדשה.

שתקה האישה עד למוצ"ש. ובמוצאי 
שבת בעדינות שאלה האם בעבר 
היה נשוי? הוא ענה בניחותא למרות 
החטטנות, אכן והתחתנתי בוורמיזא 
, לחשה האישה כמה סימנים כששמע 
הבין שזוהי אשתו הראשונה, אמר לה אל תרבי 
בדברים קחי כסף שתוכלי להתקיים בינתיים והמתיני 

עד שאכלכל את צעדיי.

שעות של חיבוטי נפש עבר עליו, הוא ניגש לנדבנית 
וסיפר לה שאשתו הראשונה מצאה אותו והתראינו, 
החלטתי לפתור אתכן בגט כדי שאוכל לשקול במנוחת 

הנפש את צעדי.

הסכימה האישה והרי בטוחה שירצה להינשא לה 
ולא לאישה עניה חסרת כל. גם הראשונה הסכימה 

ביודעה שגם אם לא יינשא לה תהיה פנויה.

לאחר זמן רבי שמשון הודיע שהוא רוצה להינשא 
לאשתו ראשונה, הנדבנית הייתה גם היא יראת שמים 
והבינה שמאהבתו את בוראו וישרת לבבו עשה את זה. 
נתנה לו סכום נכבד תמורת השנים שניהל את עסקיה. 

השמועה עשתה לה כנפים והגיע עד לארמון של 
מלך אוסטריה הוא רצה להכיר את האיש שלא הלך 
לפי תאוות ליבו ומאס בכבוד, עושר וגדולה משום 
אהבת היושר והאמת. ומאז עשהו לאחד מאנשי סודו.

האיומה הלכו עם ההדרכה הזאת וראו ניסים. ר' 
יהודה זאב ליבוביץ' שניצל מהשואה האיומה, מספר 
שבמציאויות מפחידות ובלתי אפשריות אמר ליהודים 
שסביבו: אל תפחדו ותינצלו, ואכן מי ששמע וחיזק 

עצמו באמונה שלימה – ניצל!

את שתי ההבנות האלה ניתן לסכם במילות הפסוק 
הקצר שהוא גם סגולה לשמירה: "לה' הישועה על 
עמך ברכתך סלה" – הישועה היא אך ורק מה', וכל 

תפקידנו הוא להודות לו ולברך לשמו.

והמסר השלישי, פשוט לזעוק לה’!

עברנו כל כך הרבה דברים קשים, כאבנו, בכינו, 
אבל התרגלנו, השלמנו עם המציאות, המשכנו 
בחיים. אבל זעזוע כזה חייב לעורר אותנו להחליט 
שמה שהיה לא יהיה עוד. אנחנו רוצים לשנות פזה 
במוח שלנו: אנחנו מתעוררים לצעוק לה' ולבקש 
גאולה שלימה, גאולה ברחמים, גאולה עכשיו. 
ישראל,  לגאולת  מתפילות  מרפים  לא  מהיום 
תפילות מעומק עומק הלב, שלא נראה מראות 

כאלה יותר לעולם.

זה הזמן לשים סוף לגלות. אומרים שצריך למחוק 
את עזה. את עזה צריך למחוק? את הגלות הארורה 
הזאת צריכים למחוק! לא רוצים רק סוף למחבלים, 

אלא רוצים סוף וקץ לכל צרותינו!

אנשים חושבים: עכשיו זה משהו אחר, עכשיו 
כבר אי אפשר לחזור לשגרה. זו טעות. כמו שאחרי 
כל אסון חזרנו לשגרה, כך גם באסון הטראומתי 
הזה. אם לא נתעורר מעצמנו, אם לא נחליט שמה 
שהיה לא יהיה עוד – אז נפסיד את ההזדמנות הזאת 
שנתנו לנו מהשמיים. וזו הזדמנות לגאולה כי: "עת 

צרה היא ליעקב – וממנה ייוושע".

הטענה העיקרית כלפי נח הייתה מדוע לא התפלל 
על בני דורו. כל המבול נקרא על שמו בגלל שלא 
התפלל – "מי נח"! זה תפקידנו ועבודתנו בשעה זו, 

ומשעה זו עד שתבוא הגאלה השלימה.

יהודים יקרים, כל אחד מאיתנו מכריע את הכף, כל 
תפילה וכל מזמור תהלים חשוב מאוד בשמים, כל 
התבודדות, כל אנחה. זה הזמן להרבות זכויות לעם 
ישראל, זה הזמן להתחזק בהפצה. אנו אמונים על 
דברי רבי נחמן שאמר שבכל מקום שיהיה הספר 
שלי – לא תהיה אש. זה הזמן להפיץ ולחלק את 
הספר ליקוטי מוהר"ן בכל בית בישראל ובעיקר 
בקרב חיילינו שבחזית וכבר ראינו ניסים גדולים 

ועצומים מעצה זו.

אברך שלנו נתן לחבר שלו את הספר ליקוטי 
מוהר"ן והפציר בו: שרק יהיה בבית... ומספר החבר 
שטיל נפל בשכונה שלו, וכל הבתים שסביבו ניזוקו 

קשות ואילו אצלו בבית לא זזה אפילו כוס אחת.

ריבונו של עולם, בזכות הצדיקים ובזכות כל 
ההרוגים וטבוחים ובאי באש ובמים על קדושת 

שמך, תאמר די לצרותינו! די לגלותינו!

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

שבת שלום!
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לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

רבי מאיר שפירא זיע"א 
ראש ישיבת חכמי לובלין 
ויוצר הדף היומי | ז' חשון

הולדתו: נולד בשנת תרמ"ז לאביו רבי יעקב שמשון, 
כבר במעלליו ניכר כי לגדולות נוצר, התמדתו בתורה 
היתה להפליא, בגודל חריפותו ועומק שכלו החכים את 
רבותיו, בהיותו בן שמונה ידע את כל מסכת שבת בעל 
פה עם כל התוספות, אט אט יצא שמו עד שכינוהו 
"העילוי משאץ" למד אצל סבו בעל המנחת שי, ובגיל 
שש עשרה היה כבר גאון מושלם בקי בש"ס ופוסקים 
ומורה הוראה בישראל, ובו בזמן כבר הוסמך לדין 
ולהורות, על ידי הגאונים רבי שלום מרדכי מברז'ן נודע 
בשם המהרש"ם ועוד גאונים, ובהם זקנו רבי שמואל 

יצחק שור בעל המנחת שי. 
האדמו"ר  רבו  אצל  מביקוריו  בקודש:  משמש 
מטשורטקוב באוסטריה זכו גם שם להכירו מקרוב, 
ומערים שונות הגיעו אליו הצעות לשמש כרב בעירם 
אף שחותנו התנגד וחמותו הציעה לו סכום כסף רב 
באם ישאר לעסוק בתורה ללא עול ציבור עליו, העדיף 
לקחת את הרבנות ואמר שלא לכבודו ולא בשביל 
בצע כסף  אלא לכבודה של תורה, ועוד הוסיף שיודע 
שאם לא יקח את משרת הרבנות סופו להיות מיושבי 
קרנות, לאחר שהאדמו''ר מטשורטקוב הכריע בענין, 
הוכתר לרב בקהילת גלינא, מיד בהכנסו לתפקידו דאג 
לתיקון חומת היהדות, וכן הקים בתי חינוך ולשאר צרכי 
הדת כיאות, את הישיבה הראשונה בחייו, גם הקים 
שם והיא הישיבה הגדולה בני תורה )היתה קימת עד 
אמצע מלחמת העולם( אך בפיוטרקוב נפשו של רבי 
מאיר היה קשור מאד בנפשם של אנשי פיטרקוב, הוא 
דיבר תמיד בשבחם הם ראו בו כאב חם לכל דבר, גם 
התבטא שקשה עליו העזיבה אך מה אעשה ובלובלין 

יש את ביה"כ המהר"ם מלובלין, וגם חש אני רוח של 
קדושה מיוחדת נושבת שם, מה גם שראה שם את 
מפעל חייו- הישיבה, מקום שבו גדולי עולם פעלו והקימו 
בה ישיבות, כרבי יעקב פולק יוצר הפילפולים, וכרבי 
שלום שכנא חותנו של הרמ"א, המהרש"ל, המהר"ם 
מלובלין, ומגדולי החסידות החוזה מלובלין, רבי ליבלי 

איגר, זי"ע.
מנהיג אגודת ישראל: בשנת תרפ"ב השתתף בועידה 
הארצית של אגודת ישראל בה הציג שני הצעות, 
הראשונה: הקמת ישיבה עולמית שבו ירוכזו מיטב 
הכישרונות הצעירים ויוכשרו לרבנים, ההצעה השניה 
היתה הרעיון של הדף היומי, שני ההצעות התקבלו 
במחיאות כפיים סוערות, ובראש השנה תרפ"ד החלו 
רבבות יהודים בכל התפוצות ללמוד את הדף הראשון 
של מסכת ברכות מאימתי, בט"ו בשבט תרצ"א זכה 
להיות יחד עם כל עם ישראל בסיום הש"ס הראשון וכל 
ישותו נתמלאה חדות הנפש, שרק יחידי סגולה זוכים 
לה, ומכל קצוות תבל נישמע הדרן עליך כל הש"ס, 
ואמרו עליו אלמלא הוא עלולה תורה להישכח מישראל. 
ההצעה השניה גם התקיימה במלא תפארתה, שבע 
שנים עמל בבנייתה נדד ממקום למקום ובארצות 
הברית בכדי לאסוף תרומות, רבי מאיר חולל מהפך 
ביהדות ובעולם הישיבות בפרט, ברעיונו היה להקים 
בכל עיר גדולה ישיבה, ובישיבת חכמי לובלין היה שינוי 
של חשיבה שכן עד אז ידעו שהעמלים, עליהם לחיות 
חיי צער, כמו שאמרו חז"ל פת במלח תאכל וכו' כך היה 
באמת בשאר ישיבות, אך בלובלין השתנתה המגמה, 
הוקם ישיבה לתפארת אולמות לכל דבר, ואף מכונות 

כביסה היו בה, דבר שאפי' אצל עשירים בקושי היה, 
שאלו אותו רבי מאיר: אמרו חז"ל פת במלח תאכל 
וכו' מה כל הפאר אצל התורה? השיב רבי מאיר: לא 
כך הם הדברים! אלא, כך הם בלשון שאלה, פת במלח 
תאכל? מים במשורה תשתה? ועל הארץ תשכב? 
והרי בתורה אתה עמל! ובוודאי כל טוב הארץ לך 
היא, תלמידיו הרבים היו הם לו ממש כבנים, )מאחר 
ולא זכה לזרע בר קימא( דבר אחד העיק עליו, והם 
חובות הישיבה, ברגעיו הקריטים התבטא, אית מאן 

דפרע בגופיה ואית מאן דפרע בממוניה.
הסתלקותו: מתחילת שנת תרצ"ד דיבר רבות על 
שבח ארץ ישראל ועל כיסופיו להגיע אליה, ואף גם 
הספיק להתחיל ללמוד עם תלמידיו שרצו להצטרף 
לנסיעה לארץ הקודש את מצוות התלויות בארץ את 
מסכת פאה, אך גופו נחלש ועימו מצבו התדרדר, ואף 
שרופאיו אמרו שזה בסך הכל חולשה, המציאות היכתה 
אחרת, ובז' חשוון בשעות הלילה ביקש שיעבירוהו לחדר 
האורחים, וציווה להביא דובשניות ויי"ש ופניו התחילו 
להאיר ושמחתו היתה רבה ופנה לתלמידיו שישתו 
לחיים ובחיבה יתירה לחץ את יד כל אחד, כשגמרו 
לשתות ביקש שירקדו במעגל סביבו את המנגינה שלו 
"בך בטחו אבותינו" כשדמעות זולגות מעיני תלמידיו 
ואינם מאמינים השיב את נשמתו הטהורה ליוצרו במיתת 
נשיקה, אשרי הדור שזכה לו זכותו תגן עלינו ועל כל 
ישראל אמן. עשרות שנים לאחר מכן בשלהי תשי"ח 
העלו את עצמותיו לארץ הקודש בהר המנוחות גדולי 

הדור ליווהו והספידוהו.
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השבת מגינה ומצילה

עמו אנוכי בצרה   

כבר תקופה ארוכה שאנו עוסקים במדור זה בקבלת שבת מוקדם 
ורגוע, ועכשיו כשאנחנו אחרי הארוע הנתעב בו נרצחו יהודים 

על לא עוול בכפם, עולים סיפורי ניסים בזה אחר זה, בתוך 
סיפורי הניסים, גילינו כמה השבת מגינה ומצילה, אבל 

לפני זה, להל"ן דברי הרב זלברשטיין על התחזקות 
בשמירת השבת:

לאחינו בית ישראל היקרים 
והאהובים.

מובא בשם מרן החפץ חיים זצ"ל שכל מעשה 
של יחיד הנעשה במסירות נפש עצומה, ללא לאות 

וללא רפיון, יכול להשפיע על כלל ישראל כולו עד סוף 
כל הדורות, ועל אחת במה וכמה אם כל הציבור כולו מתחזק 

ומתעורר להיטיב דרכיו.

אבקש מאחי היקרים, שכל אחד ואחד ילמד בכל יום ויום שני הלכות 
מהלכות שבת הלכה למעשה, שזהו הדבר המרומם את קדושת 
השבת לכלל, ועל ידי כך מושפע כל יחיד ויחיד להוסיף בשמירת 
השבת ולהתחזק בה, וכבר ייסד רבינו האבן עזרא בפיוטו "כי אשמרה 
שבת, א-ל ישמרני", וכבר אמרו חז"ל )נדה דף עג ע"א( כל השונה

הלכות בכל יום מובטח לו שהוא בן העוה"ב.

וכל אחד שיעשה כדברים הללו, מובטח לו שינצל מבל פגע רע, 
ויזכה שימלא ה' כל משאלות לבו לטובה, ויה"ר שלא ישמע עוד שוד 

ושבר בגבולינו, ובמהרה נזכה לגאולת עולמים אבי"ר. 

בברכה נאמנה אחיכם, יצחק זלברשטיין.

 וכעת במוצאי החג יצא מרן הגר"י זילברשטיין במסר 
מתועד ממוצאי שמחת תורה: "החזון איש אמר 
לפני שמונים שנה, שכאן בבני ברק לא תהיינה 
הפצצות, המקום כאן שמור כיון ששומרים פה 

שבת, גיסי חזר על זה כמה פעמים .

אני רוצה לספר לחבריי היקרים, שבאמצע 
הלילה פעם גיסתי הרבנית בת שבע ע"ה אמרה 

לבעלה רבי חיים, נפלה פצצה בבני ברק, הוא 
התעורר משנתו ואמר: לא יכול להיות, 
כאן לא ! ונרדם שוב בחזרה, ואחר כך 
התברר שהכל אמת. אנשי בני ברק 

ב"ה מוגנים, למה?

 בזכות הצדיק ובזכות שפה שומרים שבת!

טיפ זהב:

החלטות 
טובות-

משמרים!

לנוחותכם-
זמני שבת
בראש 
העלון
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אסון כזה לא היה בעם ישראל, מאז שאנחנו זוכרים, כל כך הרבה הרוגים, 
בפתאומיות. ההרוגים הם מתו על קידוש השם, וודאי הם זכו להיכנס ישר 
לגן עדן, על הפצועים אני מתחזק לבקש בזכות כל הצדיקים, שהקדוש 
ברוך הוא ישלח את המלאך רפאל וירפא את כולם, וכולם יקומו בריאים. 
החטופים והשבויים שהקדוש ברוך הוא ישלח את המלאך מיכאל ויחזיר 
אותם לבתים שלהם.

ועכשיו כולם רוצים לדעת מה הקדוש ברוך הוא רוצה מאיתנו, אין לנו 
שום פיתרון, רק הקדוש ברוך הוא, לא ליפול חלילה למחשבות של כוחי 
ועוצם ידי. אין לנו שום עצה אלא להרים עיננו לאבינו שבשמים, אין לנו 
שום שומר מלבדו! אף אחד! ואין לנו שום מושיע חוץ ממנו!

להתחזק, להגיד הרבה תהילים, להגיד כל יום שמונה פעמים 
"מזמור לתודה" וכל יום להגיד "שיר למעלות אשא עיני אל 
ההרים..." "עזרי מעם ה' עושה שמים וארץ..." )פרק קכ"א(

לעשות התבודדות לפחות רבע שעה כל אחד, לדבר עם השם 
ולבקש ממנו תגאל אותנו, אנחנו רוצים גאולה שלימה!



לאחר אמירת הפרק כ' בתהילים בכוונה, "יענך ביום 
צרה", יאמר:

יְהִי רָצוֹן מִלְּפָנֶיךָ יְיָ אֱלֹהֵינוּ וֵאלֹהֵי אֲבוֹתֵינוּ, אֲבִיר יַעֲקבֹ, קְדוֹשׁ 
יִשְרָֹאֵל, שֶׁבִּסְגוּלַת קְרִיאַת הַמִּזְמוֹר הַזֶּה, תִּתְמַלֵּא רַחֲמִים עַל 
כָּל יִשְרָאֵל יוֹשְׁבֵי הָעִיר הַזּוּ )יאמר את שם העיר(, וְתִשְׁמְרֵנוּ 
מִיַּד אוֹיְבֵינוּ וְכָל הַקָּמִים עָלֵינוּ. וְתַצִּילֵנוּ מֵרָעָה וּמֵרָעָב וּמִשְּׁבִי 
וּמִבִּיזָה וּמִכָּל פַּחַד וּמִכָּל צַעַר, וְתַכְנִיעַ וְתַשְׁפִּיל אֶת כָּל אוֹיְבֵינוּ, 
תִּפּלֹ עֲלֵיהֶם אֵימָתָה וָפַחַד )יכוין בשם: תעאו( בִּגְדלֹ זְרוֹעֲךָ 
יִדְּמוּ כָּאָבֶן. וּכְשֵׁם שֶׁעָנִיתָ לְיַעֲקבֹ בְּבֵית אֵל כְּשֶׁאָמַר וְאֶעֱשֶה 
שָׁם מִזְבֵּחַ לָאֵל הָעוֹנֶה אוֹתִי בְּיוֹם צָרָתִי, וְכֵן דָּוִד הַמֶּלֶךְ עָלָיו 
הַשָּׁלוֹם הָיָה מִתְפַּלֵל כְּשֶׁהָיָה יוֹאָב בַּמִּלְחָמָה, יַעַנְךָ יְיָ בְּיוֹם צָרָה 
יְשַגֶּבְךָ שֵׁם אֱלֹהֵי יַעֲקבֹ, הוּא הַשֵּׁם שֶׁאָמַר יַעֲקבֹ אָבִינוּ עָלָיו 
הַשָּׁלוֹם לָאֵל הָעוֹנֶה אוֹתִי בְּיוֹם 
צָרָתִי, בְּשֵׁם הַזֶּה אֶקְרָא אֵלֶיךָ 
)יכוון במחשבה: אהיה יהו"ה 
אדני( יַעֲנֵנוּ בְיוֹם קָרְאֵנוּ. וּזְכוּת 
הַיּוֹצְאִים מִהַמִּזְמוֹר  הַשֵּׁמוֹת 
וְתֵיבוֹתָיו  וּנְקוּדוֹתָיו  הַזֶּה, 
יָגֵן עָלֵינוּ  וְאוֹתִיּוֹתָיו וּטְעָמָיו, 
וְעַל כָּל יִשְרָאֵל יוֹשְׁבֵי הָעִיר הַזּוּ 
)יאמר את שם העיר(, לְהַכְרִית 
כָּל הַחוֹחִים וְהַקּוֹצִים הַסּוֹבְבִים 

אֶת הַשׁוֹשַׁנָּה הָעֶלְיוֹנָה:

אָנָּא מֶלֶךְ רַחוּם וְחַנּוּן, פְּדֵה 
וְהָפֵר  מֵחֵמָה,  יַעֲקֹב  בְּנֵי  אֶת 
תָּפֵר עֲצַת כָּל הַקָּמִים עָלֵינוּ. 
יִהְיוּ נֶגֶד פָּנֶיךָ צָרוֹתֵינוּ, וּרְאֵה 
כָּל  וְיֵדְעוּ  רִיבֵנוּ,  וְרִיבָה  בְעָנְיֵינוּ 

כִּי  אַתָּה קְדוֹשׁ יִשְרָאֵל. זְכוֹר נָא בָּנֶיךָ עֲנִיִּים הַגּוֹיִם 
מְצַפִּים לִישׁוּעָתְךָ כָּל הַיָּמִים. אָבִינוּ מַלְכֵּנוּ, וְאֶבְיוֹנִים 

יִכְבְּשׁוּ רַחֲמֶיךָ אֶת כַּעַסְךָ, וְיָגוֹלוּ רַחֲמֶיךָ עַל מִדּוֹתֶיךָ. חַי וְקַיָּים, 
עֲשֵהֹ לָנוּ נִסִּים וְנִפְלָאוֹת בְּשֵׁם אֲדנָֹי צְבָאוֹת, לְנַצֵּחַ בּוֹ אוֹיְבֶיךָ, 
וּבְשֵׁם אֱלֹהִים צְבָאוֹת וּבְשֵׁם אֵל שַׁדַּי צַדִּיק יְסוֹד עוֹלָם, לִשְׁמוֹר 
כָּל יִשְרָאֵל וּבִפְרַט יוֹשְׁבֵי הָעִיר הַזּוּ )יאמר את שם העיר(. בְּשֵׁם 
אהיה כֶּתֶר וּבְשֵׁם הויה תִּפְאֶרֶת וּבְשֵׁם אדני הֵיכַל קָדְשְׁךָ תְּשַגְּבֵנוּ 
וְתוֹשִׁיעֵנוּ, וְיַעַמְדוּ מְלִיצֵי יוֹשֶׁר לְהַכְנִיס תְּפִלָתֵינוּ לְפָנֶיךָ לְמַעַן 
רַחֲמִים הַמְרוּבִּים, כְּדִכְתִיב: כִּי אֵל רַחוּם יְיָ אֱלֹהֶיךָ לֹא יַרְפְּךָ 
וְלֹא יַשְׁחִיתֶךָ וְלֹא יִשְׁכַּח אֶת בְּרִית אֲבוֹתֶיךָ אֲשֶׁר נִשְׁבַּע לָהֶם. 
עֲשֵה לְמַעַן שְׁמֶךָ, עֲשֵה לְמַעַן יְמִינֶךָ, עֲשֵה לְמַעַן תּוֹרָתֶךָ, עֲשֵה 
לְמַעַן קְדוּשָׁתֶךָ, לְמַעַן יֵחָלְצוּן יְדִידֶךָ הוֹשִׁיעָה יְמִינְךָ וַעֲנֵנִי. יִהְיוּ 

לְרָצוֹן אִמְרֵי פִי וְהֶגְיוֹן לִבִּי לְפָנֶיךָ יְיָ צוּרִי וְגוֹאֲלִי:

כמה ניסים מופלאים היו בעניין התיבה: כל החיות התקבצו מאליהן, 
האוכל לא התקלקל, הטמפרטורה בתיבה הייתה מתאימה לנוח 
ובניו ולכל החיות למרות המים הרותחים שסביבם, התיבה נשארה 

אטומה ועוד.

ואם כבר אירעו כל כך הרבה ניסים, אז מדוע היה צריך תיבה בכלל? 
ה' היה יכול לעשות את כל ההצלה בדרך ניסית מבלי להטריח את 

נוח מאה ועשרים שנה בבניית התיבה?

לאור זאת מובן וברור שהתיבה לא נועדה להיות פתרון גרידה 
ל"בעיית המבול", אלא בתיבה ישנם מסרים גדולים אלינו, התיבה 
מסמלת משהו הרבה יותר גדול ומשמעותי שנוגע לתיקון האמתי 
של מציאות דור המבול, ויש בה מסר לדורות לכל דור ולכל מציאות 

של בלבול עולמי מוחלט ושל סכנות נוראיות.

ומהו המסר של התיבה?

התיבה היא כוח התשובה. כוח התשובה הוא המקום המוגן ביותר 
השומר ומגן על כל החוסים בו. כי כל מציאות של סכנות וצרות 
היא תוצאה של גזירות רעות, ורק התשובה – בכוחה לבטל את כל 

הגזרות הקשות.

כשאתה מרגיש לא בטוח 
– יש לך מקום מבטחים 
לברוח אליו: ברח אל 
ה', ברח אל התשובה.

של  התהליך  ולכן 
היה  התיבה  בניית 
של  תהליך  הוא  גם 
החזרה בתשובה של 
כמו  העולם,  בני  כל 
שמסבירים חז"ל שה' 
העולם  שבני  רצה 
ישאלו את נח מה זה 
ועל מה זה והוא יסביר 

להם ויקרב אותם.

ובזה שבניית התיבה 
ארכה שנים כה ארוכות 
אחד  מצד  רואים 
ה'  אריכות האף של 
שנתן הזדמנות במשך 
שנה  ועשרים  מאה 
גם לרשעים הגדולים 
שני,  ומצד  ביותר, 
רצונו שידברו ויקרבו 
את הבריות לעבודתו 
ללא  המוטב  ולדרך 

יוצא מן הכלל.

עם ישראל האהוב, 
עם ישראל שרוי בצרה 

גדולה, אף אחד לא יודע מה יילד יום. אין לנו אלא לשוב אל ה' בכל 
כוחנו, ובזה לבנות את תיבת הנח שתגן עלינו ועל כל עם ישראל 

אחינו בכל מקום שהם. 

מידה טובהתפילה
התורה- ספר לימוד לחיים

הרב נתן ארוש
בנו של הרב שלום ארוש 

שליט"א

"להניח את הברכה בביתכם"
ערב מחזק, מעצים ומלא 

ישועות אצלכם בבית
052-6672221 

02-5308000
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זוכה פרשת האזינו: הודיה שרה דויטש, שדרותזוכה פרשת תזריע מצורע: גבריאל פנחסוב, רכסים.

תשובה: שרידי תיבת נח סמוך להרי אררט 

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

ילדים מתחזקים באמונה/ חלק א'

 הָעוֹלָם הַזֶּה הוּא "בֵּית סֵפֶר לֶאֱמוּנָה". 
שֶׁכֵּן, כָּל תַּכְלִית חַיֵּי הָאָדָם בָּעוֹלָם הַזֶּה 
הַמִּקְרִים  וְכָל  אֱמוּנָה;  שֶׁיִּלְמַד  הִיא 
שֶׁקּוֹרִים לְכָל אֶחָד בְּחַיֵּי הַיּוֹם יוֹם הֵם 

מִבְחָנִים בֶּאֱמוּנָה.

דֻּגְמָאוֹת  נָבִיא  הַבָּאִים  בַּפְּרָקִים 
נִרְאִים  שֶׁאָמְנָם  שְׁכִיחִים,  מִמִּקְרִים 
מִקְרִיִּים וְטִבְעִיִּים, אֲבָל בֶּאֱמֶת הֵם בָּאִים 
עָלֵינוּ בְּהַשְׁגָּחָה מְלֵאָה לִפְרָטֵי פְּרָטֶיהָ 
בִּשְׁבִיל מִבְחַן הָאֱמוּנָה. וְנִלְמַד, בְּעֶזְרַת 
ה', אֵיךְ לַעֲברֹ אֶת הַמִּבְחָנִים בְּהַצְלָחָה 
בְּצִיּוּן טוֹב. הַצִּיּוּן מְבַטֵּא אֶת הַמַּדְרֵגָה 
שֶׁל הַתַּלְמִיד בֶּאֱמוּנָה, וְהוּא גַּם הַחַיִּים 
הַטּוֹבִים שֶׁלּוֹ בָּעוֹלָם הַזֶּה וּבָעוֹלָם הַבָּא. 
אַךְ לִפְנֵי שֶׁנָּבִיא אֶת 

הַמִּבְחָנִים בְּפֹעַל, נִלְמַד וּנְבָאֵר אֶת 
שְׁלוֹשׁ דַּרְגוֹת הָאֱמוּנָה כְּדֵי לְהַצְלִיחַ 

בְּמִבְחְנֵי הָאֱמוּנָה.

הָאֱמוּנָה מִתְחַלֶּקֶת לְשָׁלוֹשׁ דְּרָגוֹת:

אַ. כָּכָה ה' רוֹצֶה - דַּרְגָּה רִאשׁוֹנָה 
)פְּשׁוּטָה( - שֶׁתַּאֲמִין, שֶׁכָּל מָה שֶׁקּוֹרֶה 
לְךָ וְלַאֲחֵרִים - אֲפִלּוּ הַמִּקְרֶה הַקָּטָן 
בְּיוֹתֵר - הוּא מֵאֵת ה' יִתְבָּרַךְ בְּהַשְׁגָּחָה 

פְּרָטִית.

ב. הַכּלֹ לְטוֹבָה - דַּרְגָּה שְׁנִיָּה )בֵּינוֹנִית( 
- שֶׁתַּאֲמִין, שֶׁהַהַשְׁגָּחָה שֶׁל הַבּוֹרֵא הִיא 
תָּמִיד אַךְ וְרַק לְטוֹבָה, וּמִמֵּילָא תֵּדַע 
שֶׁכָּל מָה שֶׁקָּרָה לְךָ וּמָה שֶׁיִּקְרֶה לְךָ - 
הַכּלֹ לְטוֹבָה. וּבְדַרְגָּה זוֹ קדֶֹם כּלֹ תַּגִּיד 
תּוֹדָה עַל הַכּלֹ, עַל הַטּוֹב וְעַל הָרַע, 

עַל הֶעָבָר וְעַל הַהוֹוֶה.

ג. ה' רוֹצֶה לְקָרֵב אוֹתִי אֵלָיו - דַּרְגָּה 
שְׁלִישִׁית )עֶלְיוֹנָה( - שֶׁתַּאֲמִין שֶׁכָּל 
דָּבָר שֶׁה' עוֹשֶׂה הוּא לְתַכְלִית אַחַת, 
בִּשְׁבִיל  זֶה  עָלֶיךָ  וְכָל מָה שֶׁעוֹבֵר 
לְקָרֵב אוֹתְךָ אֶל הַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא, 

וְאֵין יִסּוּרִים לְלֹא תַּכְלִית – לָכֵן תְּחַפֵּשׂ 
בְּכָל מָה שֶׁעוֹבֵר עָלֶיךָ, לִמְצאֹ מָה ה' 
רוֹצֶה מִמְּךָ בְּזֶה. כְּמוֹ כֵן, כָּל מָה שֶׁלֹּא 
אוֹתִי  לְכַוֵּן  אַחַת:  מַטְּרָתוֹ  לִי,  הוֹלֵךְ 

לְהִתְפַּלֵּל עַל זֶה וְלַעֲבדֹ עַל הָרָצוֹן.

שָׁלוֹשׁ דְּרָגוֹת אֵלֶּה הֵן בֶּאֱמֶת דָּבָר 
אֶחָד, כִּי הָאֱמוּנָה הִיא אַחַת - שֶׁמַּאֲמִין, 
מָה  וְכָל  יִתְבָּרַךְ,  מִלְּבַדּוֹ  עוֹד  שֶׁאֵין 
שֶׁקּוֹרֶה בָּעוֹלָם, הַכּלֹ בְּהַשְׁגָּחָה פְּרָטִית. 
וּמֵאַחַר שֶׁהַכּלֹ מֵאִתּוֹ יִתְבָּרַךְ, אִם כֵּן, 
הַכּלֹ בְּוַדַּאי לְטוֹבָה. כִּי תַּכְלִית הַבְּרִיאָה 
כֻּלָּהּ הִיא בִּשְׁבִיל לְהֵיטִיב עִם הַבְּרוּאִים. 
וְכֵן, מִכֵּיוָן שֶׁלֹּא יִתָּכֵן שֶׁהַבּוֹרֵא יַעֲשֶׂה 
דָּבָר בְּלִי תַּכְלִית, כִּי בְּדִיּוּק כְּפִי שֶׁהָאָדָם 
אֵינוֹ רוֹצֶה לַעֲשׂוֹת פְּעֻלָּה שֶׁהִיא חַסְרַת 
תַּכְלִית, וַדַּאי הוּא שֶׁהַבּוֹרֵא לֹא יָצַר 
אֶת הָעוֹלָם וְאֶת הָאָדָם לְלֹא תַּכְלִית, 
וּבְוַדַּאי לְכָל דָּבָר יֵשׁ סִבָּה וְתַכְלִית, 
שֶׁהִיא לְלַמֵּד אֶת הָאֲנָשִׁים לְהַכִּיר אוֹתוֹ, 
לָדַעַת אוֹתוֹ וּלְהִתְקָרֵב אֵלָיו יִתְבָּרַךְ. --
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הורים יקרים,
 נמצאים אנו בימים לא פשוטים כלל וכלל.

לא לנו וק"ו לילדינו .
 במאמר זה ננסה לתת כמה טיפים ועצות איך לעעבור 

את התקופה הזאת בקלות יותר.
זכרו, גם להם יש בנק רגשות ותחושות למול הבנה 
מגובלת ומצומצמת )ע”פ גילם והתפתחותם(. ילד 
חכם ככל שיהיה אינו ערובה להיותו גם מוכן מנטלית 
ורגשית לשאת בלחץ האינטנסיבי, המעשים המזעזעים 

שקרו, המלחמה, האזעקות ועוד.
רמת  בין  משמעותי  מאד  הבדל  יש 

מנטלית,  רמה  לעומת  אינטליגנציה 
רגשית ויכולת הבנה והכלה. מדובר בשני 
פרמטרים שונים לחלוטין. ילד יכול להיות 

מחונן אבל ילדותי מאוד לגילו.
על פי רב ובדרך כלל אין להם – לא את 

היכולות ולא את הקיבולת ובעיקר לא את הכלים 
המתאימים והנכונים להכיל את המצב הלחץ שנכפה 

עלינו.
על מנת לעזור לילדי ישראל המתוקים, המטרה 
לגשת בנקל ולשוחח עם ילדיכם בכדי לפרק את הלחץ, 
להקל ולשפר את תחושת  האי הוודאות וחוסר הביטחון 

שנגרם לנו.
בעזרת ה’, המידע החיוני יוכל להוריד את מפלס 
הלחץ והחרדה שלהם עם מטרה נוספת, לבנות להם 
כלים אימוניים בריאים ונכונים לעבור את המצב עם 

כמה שפחות נזקים מנטליים ופציעות בנפש.
זכרו, גם זה יעבור, בע"ה, והמצב המלחמתי יגמר אבל 
השריטה והצלקת בנפש לא תעבור אם לא תטפלו 

בה ו/או תתנו לילדכם כלים בריאים.
ישנה אפשרות לעבור את המצב עם כמה שפחות 
נזקים מנטליים ועם כמה שיותר אמונה, ביטחון, שמחה 
ותקווה. אתם יכולים ואף מחוייבים לעודד את ילדיכם! 

אתם החומה שלהם.

הורים ומחנכים יקרים,
 שימו לב, הדבר תלוי בכם ומאוד! כי אתם האבן 
בוחן שלהם. אתם נר לרגליהם. אתם הקרקע שלהם, 
במילים אחרות אתם הביטחון לא רק הקיומי שלהם 
אלא אתם כל חייהם בעצם. אתם המבוגרים אליכם 
הם נושאים את עיניהם הקטנות כדי לבדוק ולראות מה 

אתם אומרים, כיצד תגיבו ומה תעשו – ובכך מפתחים 

לעצמם מתוך הבנה ילדותית לעולמם הפנימי מושגים 
של פרשנות, פעולה – תגובה, ביטחון או חשדנות ועוד.
גם את התת מודע שלכם וכל הניו אנסים הקטנים 

שלכם הם קולטים.

 כמה טיפים שיעזרו  מאוד:
טיפ מספר 1. השתדלו ואף המנעו מלשוחח על 
המצב בפני הילדים. המצב רגיש ונפיץ הם גם קולטים 
מבטים ותגובות אוטומטיות שלכם ובכך מפרשים 

את המצב ומפחדים!!
2. האזנה וצפיה בתכנים: בתור מבוגרים 
זה גורם ללחץ נפשי עצום אז קל וחומר 
לילדים רכים. המנעו מכך ככל האפשר 

בפרט ליד הילדים, תרחמו עליהם.
3. סביבה נעימה ומרגיעה בבית, שירים 
שמחים. משחקים וציורים, אפיה ובישול עם אמא 
בקיצור, תעסיקו אותם ככל שניתן. תנו להם להיות 

שותפים פעילים בבית בעשייה חיובית.
4. להעניק לילד תחושת ביטחון והבנה שהם יכולים, 
ויתרה מזו מסוגלים לסייע, להועיל ולעזור לכל עם 

ישראל.
כיצד הם יכולים לעזור ולסייע? להועיל ולתרום? 

פשוט מאד!
ה’ אוהב תינוקות של בית רבן וביותר את תפילותיהם. 
ה’ יתברך שמח בתפילות ובברכות של הילדים הקטנים 

בכל טווח גיל. גם אלו שעברו גיל מצוות.
הסבירו ביתר שאת, בהתרגשות ובאהבה שילדים 
קטנים יש להם המון כוח בתפילה וכאשר הם מברכים 
ומתפללים הם בוראים המון המון מלאכים, כיתות של 
מלאכים – שממש מגינים על כל עם ישראל! המלאכים 
שהילדים בוראים הם הכי חזקים והכי שלמים וחזקים 
שמגינים על כולנו. וכאשר הילד ירגיש שהוא תורם 

לחיילים ולעם ישראל הוא ירגיש שותף ומכובד
וירצה לתרום לעזור ולתת מיוזמתו עוד ועוד.

ילדי ישראל לשרשרת  לכן הבה נרתום את כל 
התפילות והתבודדות להגנת החיילים והצלחת עם 

ישראל .

אז מה עושים תאכלס בשטח?
ילדים קטנים – שירו איתם פרק ק'- "מזמור לתודה". 
אמרו להם תפילות קצרות בעל פה ושיחזרו איתכם 

בקול רם, אף זה תורם ומעודד ומחזק את הביטחון. ה’ 
שומר עלינו ועל כל עמ"י בואו נברך את עם ישראל. ה’ 
אנא ממך תשמור על החיילים, בריאים ושלמים ושלא 
יפגע שום יהודי בארץ ובעולם כולו, וגם תשמור על 

אבא ואמא  ועלי...” וכן הלאה.
ילדים יותר גדולים – לקרוא תיקון הכללי ופרקי 
תהילים. והתפילה יכולה להיות כבר יותר ארוכה: 
“ה’ אנא שמור על כל החטופים ותחזיר אותם חיים, 
בריאים ושלמים. שמור על כל החיילים... ה’ ישמור על 
כל היהודים בארץ ובעולם. תן שלום אהבה ואחדות 
בעם ישראל בין כולנו..” וככה כל אחד יכול להוסיף 

במילים שלו...
שימו לב, ברגע שאתם תלהיבו אותם הם יתלהבו 
אותם  תניעו  אין ספק שאם  ביתר שאת.  וישמחו 

בהתרגשות זה ירקום עור וגידים.
:5חיזוק באמונה- לדבר עם הילדים דיבורי אמונה, 
לומר לילדים שעלינו לזכור שה’ שומר עלינו ואוהב 
אותנו ואין לנו על מי לסמוך אלא על אבינו שבשמיים,. 

ספורי אמונה וביטחון.
6. תורה מגנה ומצלה- קראו משניות ופסוקים, פסוקי 
חיזוק ועודדו אותם להגות בלימוד תורה לפי יכולתם 

ורמתם.
:7 יש אזעקה?-  לכו לממד/מרחב מוגן בלי צעקות 
ובלי לחץ מיותר. יד ביד עם הילדים. בזמן השהייה תנו 
חיבוק חם ואוהב לטפו אותו תנו לו יד זה מרגיע ומחזק 
ונוסך ביטחון. תחושת הביחד חשובה ביותר ותורמת 

המון. אמרו ביחד מזמורי תהילים.
זה יוריד את הפחד והלחץ.

בע"ה בתפילה שיבואו ימים טובים ושמחים לנו ולכל 
ישראל, גאולה ברחמים בב"א.

חינוך באהבה
מערכת עלון חוט של חסד 

בדיחות הדעת

טיפש מתקשר לחברת טיסה ושואל: 
"אפשר לדעת כמה זמן טיסה זה מהארץ 

ליוון?"
עונה הפקיד: "רק רגע". 

הטיפש אומר: "וואו! תודה!" ומנתק.
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